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88523060سرويس اجتماعي

آمار دهه شصتي هاي مجرد حالا به يك دغدغه 
تبديل شده اس�ت. دختران و پس�راني كه زير 
باران آتش و گلوله متولد ش�دند و كودكي شان 
را گذراندند و بعد هم كه بزرگ تر شدند، سدهاي 
متعددي براي داش�تن يك زندگي عادي پيش 
روي شان بود؛ از شكس�ت غول كنكور گرفته تا 
صف طويل و سخت اش�تغال و ازدواج! به همين 
خاطر هم ام�روز با وجود آنكه اين افراد س�نين 
ميانس�الي را تجربه مي كنند، هنوز بخش�ي از 
امورش�ان به س�رانجام نرس�يده و تعداد قابل 
توجهي از دختران و پس�ران اين دهه همچنان 
مجردن�د؛ ماجرايي كه ب�راي مري�م ابراهيمي 
بانوي دهه هفتادي كه خودش هم مادر اس�ت، 
دغدغه ش�ده و با چنين دغدغه اي چند س�الي 
مي ش�ود وارد حوزه واس�طه گري ازدواج شده 
اس�ت؛ موضوعي كه رهبرمعظم انق�اب درباره 
لزوم احياي آن در جامعه امروز متذكر شده اند، 
به همين خاطر هم خانم ابراهيمي كه او را به نام 
»ننه ابراهيم« مي شناسند، وقتي به عنوان فعال 
حوزه واسطه گري ازدواج براي حضور در پيشگاه 
رهبري و بيان چالش هاي اين عرصه انتخاب شد، 
تصميم گرفت زبان دختران و پس�ران مجرد به 
خصوص دهه شصتي ها باشد و درددل هاي شان 
را به گ�وش رهبرمان برس�اند تا ش�ايد نصايح 
پدرانه حضرت آقا بتواند مانند هميشه راهگشا 
باشد و گرهي از بخت جوانان مجردمان باز كند. 
خانم ابراهيمي، كارشناس�ی ارشد روانشناسي 
خانواده درماني دانشگاه شهيد بهشتي را دارد و 
از همان دوران دانشجويي وارد فعاليت در حوزه 
واسطه گري ازدواج شده است. تجربه چند سال 
واس�طه گري موجب شده اس�ت وی حرف هاي 
خوبي در حوزه ازدواج داشته باشد؛ حرف هايي 
كه البته بخشي از آنها را در ديدار با مقام معظم 
رهبري گفت و بخشي را هم با ما در ميان گذاشت. 

 خانم ابراهيمي چه شد كه شما در مسير 
واسطه گري ازدواج قرار گرفتيد و اين كار 

را دنبال كرديد؟
من در ۲۰سالگي در دوران دانشجويي با اين ماجرا 
آش��نا ش��دم و علاقه پيدا كردم در اين مسير گام 
بردارم. كم كم وارد نهاد رهبري و س��پس در طرح 
هدي وارد ش��دم. به خانم دكتر قاس��مي همس��ر 
ش��هيد ش��هرياري كه طرح هدي را در دانش��گاه 
شهيد بهش��تي راه انداختند، گفتم من مي خواهم 
همسان گزيني كنم. آن زمان ۲3ساله بودم و چند 
ماهي از ازدواجم مي گذشت و براي اين كار مصمم تر 
شده بودم. خانم دكتر قاسمي در واكنش به خواسته 
من خنديد و گفت تو خيلي كم سن و سالي و همه 
كساني كه اينجا فعاليت مي كنند همه مادر هستند 
و سن شان بالاس��ت. من هم جواب دادم اتفاقاً من 
جوانم و مي دانم جوان ها چه مي خواهند. در نهايت 
قرار ش��د يك ماه به صورت آزمايشي كار كنم و در 
اين مدت اولين همسان گزيني كه داشتم را ديدند، 
گفتند خيلي عالي است و از همه بهتر همسان گزيني 
داشتيد. پس از اين بود كه خانم دكتر گاردشان باز 
شد و متوجه شدند دهه هفتادي ها هم مي توانند در 

حوزه همسان گزيني وارد شوند. 
ش�ما در ديدار با رهبري نكات مهمي را 
بيان كردي�د كه يك�ي از مهم ترين آنها 
بي�ان گايه ه�اي جوان�ان مج�رد بابت 
خواس�ته هاي غيرمعقول�ي ب�ود كه از 
يكديگر دارند. چه ش�د تصميم گرفتيد 
در پيش�گاه رهبري اين نكات را مطرح 

كنيد؟ 
من به عنوان واسطه گر ازدواج معرفي شده بودم و 
به من گفتند شما به واس��طه صفحه ننه ابراهيم و 
همان ادبياتي كه در آنجا داريد، دعوت ش��ده ايد و 
لزومي ندارد بخواهيد ادبيات ت��ان را عوض كنيد و 
خيلي رسمي باش��د، پس هر چيزي كه لازم است 
بگوييد. آنچه در حضور حض��رت آقا گفتم چكيده 
درددل هاي من در بحث واسطه گري بود و به همين 
خاطر اينها را عنوان كردم، به خصوص قسمتي كه 
گلايه كرده بودم بابت مهريه ۱۴سكه. هر وقت در 
بحث واسطه گري وقتي به پسرهايي برمي خوردم 
كه ۱۴سكه مهريه مي خواستند اما در بحث جهيزيه 
وقتي ما صحبت هاي رهبري را براي ش��ان پخش 
مي كردي��م، هيچ تأثيري نداش��ت و من هميش��ه 
به ش��وخي و جدي مي گفت��م يك بار اگ��ر من به 
محضر حضرت آقا بروم، به ايشان مي گويم از مهريه 
۱۴سكه به نام ايش��ان و حزب اللهي بودن چه سوء 
اس��تفاده اي مي ش��ود! در خصوص دختران دهه 
شصتی هميشه دغدغه داشته ام و چند سال پيش 
راجع به اين مس��ئله مصاحبه كرده ب��ودم و حتي 
يكسري پيشنهادات داده بودم اما عملًا در اين حوزه 
اتفاقي نيفتاده اس��ت. فقط در زم��ان دولت آقاي 
رئيسي وام ۵۰۰ ميليون براي ازدواج دختران دهه 
شصتي در نظر گرفتند كه نمي دانم تا چه حدي اجرا 
شد، اما ماجرا در همان حد متوقف شد و كار ديگري 

براي دختران دهه شصتی انجام نگرفت!
بابت صحبت هاي تان چه بازخوردهايي 

دريافت كرديد؟
در خصوص بازخوردها با وج��ود اينكه خيلي ها به 
دوستان و هرجا كه دسترسي پيدا كرده بودند، پيام 
دادند و تش��كر كردند كه دختران دهه  شصتی چه 
در سطح جامعه و جلس��اتي كه حضرت آقا دارند، 
فراموش شده اند ولی برخي از شيطنت هاي رسانه اي 
آزاردهنده بود و من سعي كردم زياد فضاي مجازي 
را دنبال نكنم، ام��ا همان زماني كه مت��ن را آماده 
مي كردم، احتمال مي دادم بازتاب هاي خيلي منفي 

هم دريافت كنم!
مثاً چه بازخوردهايي؟

 يكي از شيطنت هاي رسانه اي كه اتفاق افتاد اين بود 
كه صحبت هاي من در خصوص پسرها كات و وايرال 
شد. خيلي از كساني كه تمام سخنراني را گوش نداده 
بودند، مدام انتقاد مي كردند و مي گفتند مگر مشكل 
ازدواج فقط پسرها هستند، البته خيلي از اين افراد 
بعد از آنكه تمام سخنراني را گوش كردند حلاليت 
طلبيدند، البته بازخورده��اي خيلي خوب هم كم 
نبود، اما از آن طرف بازخوردهاي منفي به خصوص 
در فض��اي توييتر زياد ب��ود. به طور مث��ال يكي از 
صحبت ها و انتقادها اين بود كه جاي اين صحبت ها 
جلوي رهبري نبود و يكسري مي گفتند شايد اين 
مدل سخن ها الان در اين شرايط منطقه ضرورتي 
نداشت، اين در حالي اس��ت كه بله مسائل منطقه 
بسيار مهم است اما مهم بودن مسائل منطقه منافاتي 
با مهم بودن مسئله ازدواج در داخل كشور ندارد و به 
نظر من اين مسئله نوعي سفسطه بود. از نگاه من اگر 
اين صحبت ها سخيف بود، پس مسئله ازدواج هم 

در كشور ما سخيف است! در بحث هاي اقتصادي 
و قوانين هم من م��وارد قانوني را آورده بودم 

اما داورها بازخوردهايي ب��ه من دادند كه 
متوجه ش��دم قانون در مس��ئله ازدواج 
كم نداريم اما اجراكننده كم داريم! به 

همي��ن خاطر تصميم 
گرفت��م صحبت ها و 
درددل هايي را بگويم 
كه تاكنون گفته نشده 
است. خيلي ها هم فكر 
كرده بودند من مجرد 

هستم و برخي بازخوردهاي منفي را از اين زاويه نيز 
داشتم كه فكر مي كردند من دغدغه خودم را دارم. 
گذشته از اين برخي از بازخوردهاي منفي از سوي 
رسانه هاي معاند هم وجود داشت كه شايد دليلش 
اين باشد كه فضاي واس��طه گري براي آنها فضاي 

نامأنوسی است و اصلًا آن را قبول ندارند. 
واس�طه گري ازدواج يكي از سنت هايي 
اس�ت كه رهب�ري باره�ا بر احي�اي آن 
تأكيد كرده اند، البته براي آن ش�روطي 
گذاشته اند و واسطه گر بايد داراي شرايط 
خاصي باشد. از نگاه شما به عنوان كسي 
كه خودتان چند س�ال اس�ت در حوزه 
واس�طه گري ازدواج فعالي�ت مي كنيد، 
ويژگي هاي واس�طه گرهاي ازدواج بايد 

چه باشد؟
معرف ازدواج بايد هوش اجتماعي خوبي داش��ته 
باش��د و بتواند ارتباط بگيرد. هم حرف دختران را 
بفهمد و هم حرف پس��ران را و خ��ودش را به جاي 
آنها بگذارد. ترجيح ما اين اس��ت كه با پدرومادرها 
در ارتباط نباشيم و ترجيحاً با خود دختر و پسر در 
ارتباط باشيم. متأسفانه مادرها سليقه خودشان را 
اين وس��ط اعمال مي كنند و كار واسطه گر خيلي 
سخت مي ش��ود! جداي از آن من فكر مي كنم هر 
واسطه گر بايد يكسري اصول اخلاقي براي خودش 
داشته باشد. مثلًا اينكه اگر يك پسر به خواستگاري 
رفت و خواس��تگاري را رها كرد و ج��واب نداد كه 
نظرش مثبت است يا منفي و واسطه گر به او اخطار 
داد ام��ا او كار خودش را كرد، وقت��ي اين قوانين را 
رعايت نمي كند ديگر به او كس��ي را معرفي نكند 
يا وقتي معيارهاي خيلي غيرمنطقي دارد، نگاه 
واسطه گر اين نباش��د كه بالاخره جوان است 
و مي خواهد ازدواج كند. ش��ايد آن پسر با 
ملاك هاي غيرمنطقي اش برود و دختري 
را ك��ه مي خواهد پيدا 
كند و امي��دوارم كه 
خوشبخت هم بشود 
ام��ا م��ن ب��ه عنوان 
ي��ك واس��طه گر در 
ملاك هاي اش��تباه 

اين آدم شريك نمي شوم. اين همان حلقه مفقوده 
است. 

و ش�ايد اصاً واس�طه گر اين مسئوليت 
اجتماعي را داش�ته باش�د كه به عنوان 
فعال فرهنگي به سهم خودش سعي كند 
معيارهاي غيرمنطقي را به نوعي اصاح 

كند، اينطور نيست؟
خيلي وقت ه��ا اين معياره��اي غيرمنطقي اصلاح 
نمي ش��ود و آن فرد نمي خواهد ح��رف ما را گوش 
دهد و گوش��ش از اين حرف ها پر اس��ت ! خصوصاً 
پسران دهه شصتي به يك سني رسيده اند كه اصلًا 
انعطاف پذيري ندارند. من مي گويم اش��كالي ندارد 
اين فرد برود و دختري را ك��ه مي خواهد پيدا كند 
اما واسطه گرهاي ما كاش به اين درك برسند كه در 

اين معيارهاي اشتباه ازدواج شريك نشوند. 
يك�ي از موضوعات�ي ك�ه ش�ما در 
صحبت هاي ت�ان مط�رح كردي�د بحث 
توجه ب�ه ازدواج دختران دهه ش�صتي 
اس�ت، ب�ه خص�وص در روس�تاها ما با 
تراكم بيش�تري از دختران دهه شصتي 
ك�ه ازدواج نكرده ان�د مواجهيم، بحث 
ديگر هم فاصله س�ني هاي نامعقول در 
ازدواج هاست كه به لحاظ روان شناختي 
هم مي توان�د موفقي�ت ازدواج را تحت 
تأثير قرار ده�د. از نگاه ش�ما به عنوان 

فعال اين حوزه چه كار مي شود كرد؟
 من چند سال پيش يكسري پيشنهاداتي داده بودم، 
به طور نمونه يك كميته اي ويژه بچه هاي دهه۶۰ 
تشكيل شود كه در آن پزشك ژنتيك، روان شناس، 
دكتر زنان، اورولوژيس��ت مردان و ب��ه طور كلي از 
تخصص هاي مختلف حضور داشته باشند و موضوع 
را از زواياي مختلف ببينند. يك چيزي ش��بيه وام 
۵۰۰ ميليوني دختران دهه شصتي در دولت شهيد 
رئيسي و مجموعه اي از عوامل ديده شود. بسياري 
از پسران دهه ش��صتي ش��ايد مسئله شان مسئله 
اقتصادي نباشد و بس��ياري از آنها به ثبات شغلي و 
اقتصادي رسيده اند و ممكن است خودشان خانه و 
ماشين داشته باش��ند و مي گويند ما بعد از ازدواج 
چند س��اله مي خواهيم خوش بگذرانيم، به همين 
خاطر بايد همسر من كم سن و س��ال باشد تا چند 
سال بعد از ازدواج همچنان توانايي باروري داشته 
باشد. از س��وي ديگر برخي پسرها خشم و كينه اي 
نسبت به دختران دهه شصتي دارند و مي گويند آن 
زمان كه ما هيچ چيزي نداشتيم، دهه شصتي ها ما 
را رد كردند، حالا كه ما خانه، ماش��ين و پول داريم 
چرا بايد برويم و با يك دهه ش��صتي ازدواج كنيم! 
پس سراغ دهه هفتادي و دهه هشتادي مي رويم، 
بنابراين ماجرا ريشه دارتر از آن است كه به راحتي 
بخواهد حل شود. از نگاه من لازم است كميته اي در 
رابطه با دختران دهه شصتی تش��كيل شود، البته 
اين يك ايده خام اس��ت و متخصص��ان قطعاً بهتر 
مي توانند در اين خصوص ورود پيدا كنند. در واقع 
مي شود كاري كرد اما من هيچ كاري نمي بينم براي 
دختر دهه شصتي انجام ش��ود، حتي براي هيئت 
علمي شدن و مسائلي از اين قبيل الان امتياز را به 
خانم هاي متأهل داراي فرزند مي دهند! در صورتي 
كه به نظر من اي��ن كار اصلًا منطقي نيس��ت، چرا 
اين ازدواج كردن و مادر بودن بايد امتياز محسوب 
ش��ود؟! ش��ايد يك دختر دهه ش��صتي به دلايلي 
نتوانسته است ازدواج كند و ما داريم با اين امتيازات 
غيرمنطقي براي تأهل، امكان اشتغال مناسب را هم 
از او مي گيريم و دوران سالمندي كه مي تواند برايش 

بسيار سخت تر باشد. 
م�ن فك�ر مي كن�م ش�ايد لازم باش�د 
روان شناس�ان و جامعه شناس�ان ه�م 
پاي كار بيايند. فاصله س�ني در ازدواج 
تا حدي معقول اس�ت و اگ�ر اين فاصله 
س�ني افزاي�ش غيرمنطق�ي داش�ته 
باش�د، مي تواند روي موفقي�ت ازدواج 
هم تصمي�م بگذارد. اگر روان شناس�ان 
و جامعه شناس�ان هم پ�اي كار بيايند و 
تبعات چني�ن ازدواج هايي را تش�ريح 
كنند، ش�ايد خيلي از اف�راد تصميمات 

منطقي تري بگيرند! 
 بس��ياري از روان شناس��ان و جامعه شناس��ان 
واس��طه گري را ع��ار مي دانن��د! روان شناس��ان 
و جامعه شناس��ان م��ا به ش��دت از اينك��ه عنوان 
واسطه گري به آنها چسبيده ش��ود، هراس دارند و 

آن را عار و بي كلاسي مي دانند. 
و كام آخر. 

من مي دانم به هيچ وجه اي��ن وظيفه رهبر جامعه 
نيست كه به اين مسئله ورود كند اما دلم مي خواست 
چهره ه��اي مذهب��ي و اف��رادي كه منب��ر دارند و 
صداي شان شنيده مي شود به اين مسئله ورود كنند 
و پسران را تشويق كنند تا ازدواج هاي منطقي تري 
داشته باشند. آقايان بايد پاي كار بيايند. من انتظارم 
از ش��خص رهبري نيس��ت. ايش��ان نمي توانند به 
جزئيات مس��ئله ورود كنند اما چرا آقايان منبري، 
سلبريتي هاي مذهبي و كساني كه تريبون و رسانه 

دارند، هيچ چيزي نمي گويند؟ 

دختراندههشصتيفراموششدهاند!
گفت وگوي »جوان« با بانوي واسطه گر ازدواج كه در محضر رهبري درددل كرد زهرا چيذري

    رهنمود   گفت وگو

اهميتواسطهگريازدواج
دركلامرهبري

يك مس��ئله كه به   صورت حاش��يه  اى مطرح ش��د و 
به   نظر من حاشيه  اى نيست و مس��ئله   مهمی است، 
مسئله   ازدواج جوان هاس��ت، انتظار داشتيم اين  جور 
عكس  العمل نش��ان بدهيد، مس��ئله   ازدواج جوان ها 
مس��ئله   مهمی اس��ت. من از اين بي��م دارم كه نگاه 
بی  تفاوت نسبت به مسئله   ازدواج- كه متأسفانه امروز 
كم و بيش اين نگاه بی  تفاوت وج��ود دارد- در آينده 
تبعات س��ختی را براى كش��ور به  وجود بياورد. خب، 
حالا شما مسئله   سربازى را مطرح كرديد، به  نظر من، 
سربازى مسئله   مشكلی نيست، مي شود در آن زمينه 
هم فكر كرد، كار كرد، راه حل مشكل سربازى به  عنوان 
يك مانع در امر ازدواج، اين نيس��ت كه ما مدت زمان 
سربازى را كوتاه كنيم، مي توان شيوه هاى ديگرى را 
به  كار گرفت، لكن اين يك مسئله است. انگيزه براى 
ازدواج، بايد تبديل بش��ود به يك اقدام عملی، يعنی 
ازدواج بايد تحقق پي��دا بكند. اينكه خ��داى متعال 
مي فرمايد: انِ يكونوا فُقَرآءَ يغنِهِمُ الُله مِن فَضلهِ، )3( 
اين يك وعده   الهی است، ما بايد به اين وعده، مثل بقيه   
وعده هاى الهی كه به آن وعده ها اطمينان مي كنيم، 
اطمينان كنيم. ازدواج و تشكيل خانواده، موجب نشده 
است و موجب نمي شود كه وضع معيشتی افراد دچار 
تنگی و سختی بشود، يعنی از ناحيه   ازدواج كسی دچار 
سختی معيشت نمي ش��ود، بلكه ازدواج ممكن است 
گش��ايش هم ايجاد كند. محيط دانش��جويی محيط 
خوبی و مناسبی است براى زمينه  س��ازى ازدواج. به 
نظر من بر روى مسئله   ازدواج جوان ها، خود جوان ها، 
اولياى خانواده هايی كه جوان ها متعلق به آنها هستند، 
و مس��ئولان ذى  ربط مرتبط با دانش��گاه، فكر كنند 
و تصميم بگيرن��د، نگذاريم س��ن ازدواج- كه امروز 
متأسفانه بالا رفته، به خصوص در مورد دختران- ادامه 
پيدا بكند. بعضی از تصورات و سنت هاى غلط در مورد 
ازدواج وجود دارد كه اينها دست  وپاگير است، مانع از 
رواج ازدواج جوان هاست، اين س��نت ها را بايد عملًا 
نقض كرد. شما كه جوانيد، مطالبه  گريد، پرنشاطيد، 
پيش��نهادكننده   نقض خيلی از عادت ها و س��نت ها 
هستيد، به نظر من اين س��نت هاى غلطی را هم كه 
در زمينه   ازدواج وجود دارد، بايس��تی ش��ماها نقض 
كنيد، اين هم يك مسئله اس��ت كه من تأكيد آن را 
لازم مي دانم، البته در گذش��ته معمول بود كه براى 
ازدواج، افراد خير و مؤمنی پيدا مي شدند، واسطه  گرى 
مي كردند، دخترهاى مناس��ب را، پسرهاى مناسب 
را، معرف��ی مي كردند، ازدواج ه��ا را راه می  انداختند، 
اين كارها بايد انجام بگي��رد، بايد واقعاً در جامعه يك 
حركتی در اين زمينه به  وجود بيايد. )۱3۹3/۰۵/۰۱(
يك مسئله اي كه اخيراً مطرح كرده اند، مسئله  ازدواج 
جوان ها بود كه خب، همه- پس��ر و دخت��ر- مطمئناً 
علاقه مندند. من همين جا به توصيه  اين جوان عزيزي 
كه از من خواس��تند به پدر و مادرها تذك��ر بدهم، به 
پدرها و مادرها تذكر مي دهم، من خواهش مي كنم و 
تقاضا مي كنم از ش��ماها كه يك خرده امكانات ازدواج 
را آسان كنيد. پدر و مادرها سختگيري مي كنند، هيچ 
سختگيري اى لازم نيست. بله، يك مشكلات طبيعي 
وجود دارد- مس��ئله  مس��كن، مسئله  ش��غل و از اين 
مسائل- لكن »انِ يكونوا فُقَرآءَ يغنِهِمُ الُله مِن فَضلهِ«، 
خب، اين قرآن اس��ت. ممكن اس��ت ج��وان، الان هم 
امكانات مالي مناسبي نداشته باشد، اما ان شاءالله بعد از 
ازدواج خداي متعال گشايش مي دهد. ازدواج جوان ها را 
متوقف نكنند، من خواهش مي كنم كه پدرها و مادرها 
به اين مسئله توجه كنند، البته يكي از مسائل مهم اين 
است كه رسم خواستگاري رفتن و وساطت كردن براي 
ازدواج دخترها، متأسفانه كمرنگ شده، اين چيز لازمي 
است. افرادي هستند- س��ابق ها هميشه معمول بود، 
حالا هم با كثرت نسل جوان در جامعه  ما، بايد اين رواج 
داشته باشد- پسرهايي را مي شناسند، به خانواده  دختر 
معرفي مي كنند، دخترهايي را مي شناسند، به خانواده  
پسر معرفي مي كنند، تسهيل مي كنند و آماده سازي 
مي كنن��د ازدواج را، اين كارها را بكنن��د. هرچه كه ما 
بتوانيم در جامعه مسئله  مشكل جنسي جوان ها را حل 
كنيم، اين به نفع دنيا و آخرت جامعه  ماست، به نفع دنيا 
و آخرت كشور ماست، بعد هم براي مسئله  نسل كه من 
رويش خيلي تكيه دارم ]مهم است[. باز من همين جا 
هم به آق��اي وزير محترم بهداش��ت ع��رض مي كنم، 
گزارش هايي به من مي رس��د كه آن خواسته  شما كه 
همان خواسته  ماست، ]يعني[ مسئله  جلوگيري از منع 
باروري- كه منع باروري يك سياس��تي بود، بنا بر اين 
گذاشته شد كه از اين سياست جلوگيري بشود- درست 
انجام نمي گيرد، بعضي جاها همچنان در بر پاشنه  قبل 

مي گردد. )۱3۹۴/۰۴/۲۰(

 يكي از موضوعات�ي كه در خصوص بحث واس�طه گري ازدواج 
مطرح مي شود اين اس�ت كه آيا در جامعه امروز اصاً نيازي به 

واسطه گري هست يا خير؟ پاسخ شما به اين مسئله چيست؟
من هميشه گفته ام من واسطه گر ازدواج هستم اما هيچ گونه گاردي نسبت به 
اينكه دختر و پسر خودشان باهم آشنا شوند، ندارم؛ چه در فضاي مجازي چه هر 
جاي ديگر، اما من از منتقدان واسطه گري يك سؤال دارم، اگر پسر و به خصوص 
دختر اين فضاي آش��نايي براي ازدواج برايش پيش نيامد، بايد چه كار كند؟ 
گاهي پاسخ مي دهند خب وارد جامعه شود! اما من مي گويم ما درباره دختري 
كه خانه نشين است، صحبت نمي كنيم، بلكه درباره دختري صحبت مي كنيم 
كه درس خوانده و وارد بازار كار شده اما شرايط آشنايي و ازدواج با پسري برايش 
فراهم نشده است. اين دختر بايد چه كار كند؟ بنابراين حتي منتقدان هم به اين 
نتيجه مي رسند كه اين درست است اينجا يك خلائي وجود دارد. اگر افرادي 
هستند كه در فضاي بيرون با يكديگر آشنا مي شوند خيلي هم عالي، فقط كافي 
است ملاك هاي ش��ان به هم بخورد و بتوانند ازدواج سالمي داشته باشند، اما 
خيلي وقت ها براي خيلي از دخترها و حتي خيلي از پسرها اين فرصت آشنايي 
رخ نمي دهد. از سوي ديگر به طور نمونه ما دختراني را داشته ايم كه در دانشگاه 

براي شان پيشنهادات زيادي هم مطرح مي شده اما مسئله اي كه وجود دارد اين 
است كه هيچ يك از پسرهايي كه ظاهراً ابراز علاقه مي كردند از نظر خانوادگي و 
موارد ديگر تناسب لازم را با آن خانم ها نداشته اند، بنابراين افراد زيادي هستند 
كه مي گويند من در فضاي دانشگاه خواستگار زياد دارم اما ملاك هاي شان با 
ملاك هايم همخواني ندارد. نكته ديگر اينكه من خ��ودم بارها با دخترهايي 
مواجه شده ام كه شرايط شان هم خوب است اما به دلايل مختلف ممكن است 
خواستگاران كمتري داشته باشند. مثلًا مهاجرت كرده اند و آشنايي ندارند و 
نمي توانند از فاميل و آشنايان بخواهند كسي را براي ازدواج به آنها معرفي كنند. 
اين احساس مسئوليت بايد در خانواده فاميل و اطرافيان باشد تا افرادي را كه 
مناسب هم مي بينند، به يكديگر معرفي كنند. بعد از سخنراني من تعداد زيادي 
از افراد پيام دادند و درخواست داشتند كه مي خواهند در اين زمينه كمك كنند 
اما نكته اي كه وجود دارد اين است كه بسياري از اين افراد وقتي با سختي ها و 
چالش هاي واسطه گري مواجه مي شوند، كنار مي كشند،  ولی داشته ايم افرادي 
را كه آمده اند و با وجود تمام سختي ها همچنان كار مي كنند. نكته جالب اينكه 
آنقدر كه مجردها دغدغه دارند و براي اين كار زمان مي گذارند، ممكن است 

متأهل ها به آن ميزان دغدغه نداشته باشند. 

واسطهگريدرجامعهامروزنيزضرورتدارد
  نگاه

در خص�وص دخت�ران ده�ه 
شصتی هميشه دغدغه داشته ام 
و چند س�ال پيش راج�ع به اين 
مس�ئله مصاحب�ه ك�رده ب�ودم 
و حت�ي يكس�ري پيش�نهادات 
داده بودم اما عم�اً در اين حوزه 
اتفاقي نيفت�اده اس�ت. فقط در 
زمان دول�ت آقاي رئيس�ي وام 
۵۰۰ ميليون براي ازدواج دختران 
دهه ش�صتي در نظر گرفتند كه 
نمي دانم تا چه حدي اجرا ش�د، 
اما ماج�را در همان ح�د متوقف 
ش�د و كار ديگري براي دختران 
دهه ش�صتی انج�ام نگرف�ت!


